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robna, energii nabita dama, ktera, prestoze je dnes v duchodu,

stale dochazi na Cesky statisticky lirad, kde pracuje uz osmacty-

ricet let. Tak, jako je verna svemu povolani, statistice, zrovna tak

miluje svuj sport.

,Jsem byvaly klasicky plavec, zacala vzpominani Hana Skruzna. Puvod-

ne plavala v Dynamu Praha, pozdeji nazvanem plavecky oddil Slavie. Kdyz

v letech 1961 az 62 rekonstruovali bazen v Axe. ..klasiku ukoncila. Par

let pote, ji vzkazal Zdenek Skruzny po ,,skorosvagrove", ze shaneji nekoho

na plavani s ploutvemi. A tak v Tesle Hloubetin zacala trenovat plavani

s ploutvemi. Psal se rok 1963.

Podoli se otviralo nekdy v roce 1965. Kdyz se plavecky areal stavel, cho-

dilo tam pomahat mnozstvi brigadniku. Slibili Jim, ze budou moci chodit

plavat zadarmo. Nestalo se. Sliby chyby. Ale i tak byl novy plavecky areal

pro vsechny vodomily takovym nadhernym svatostankem. Jedna padesatka

v hale, jedna venku a jeste venkovni skokansky bazen. A vsechny bazeny

byly celorocne v provozu sedm dni v tydnu. Co vie si prat? To jsme trochu

odbocili, kdyz jsme si zavzpominali na stare prazske bazeny, spise bazen-

ky v laznich mestskych ctvrti, v nichz jsme my, drive narozeni pronikali

do plaveckeho umeni. Byvalo tam dost temno a studeno, voda chladiva,

chlorem nelakave cpici. Aby take ne, vzdyt' bily prasek chlorove desinfekce

kazdy ostrazity spravce bazenu mohutne sypal do vody lopatkou, sypal

ho i vsude okolo po dlazdickach, zlabcich pritokovych a odtokovych, po

schodech. Tak se to delalo leta letouci. Novy areal v Podoli, to byla pane

jina kava. Tam vsak chodila Hanka trenovat jenom malo. Podoli vzdy bylo

a je domenou plavcu. ,,Ploutvari" se tam ani ted' nedostanou (a take na to

nemaji penize). Hanka vetsinou trenovala v Praze 6, v bazenu Na Julisce.

,,V roce 1969 jsem prvne jela na mistrovstvi Evropy v Rakousku. Po emigra-

ci prazskeho trenera Milose Pikrta jsem se domluvila s Mirkem Suhajkem,

sefem potapecskeho klubu v Ceske Lipe, ze za klub sportovnich potapecu

v Ceske Lipe budu plavat," rika Hanka. ,Jinak jsem trenovala dal v Praze,

kde se dalo. Obcas jsem s potapeci z Ceske Lipy vyjela i ,,ven na zavody

- treba do Holandska, Nemecka, Polska, kde jsem ziskavala i prvni mezina-

rodni zkusenosti. V roce 1970 se oddelilo plavani s ploutvemi v bazenu od

orientacmho potapeni. Jeste na mistrovstvi Evropy v sedesatem devatem se
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plavala trojkombinace, naposledy. V te dobe u nas bylo vice oddilu, ktere

jezdily na zavody, nez dues. I v Praze bylo vice klubu a dokonce se poradal

i Prazsky prebor. Dneska jsme v Praze dva kluby - Pulec a Modra hvezda,

ktere se zabyvaji zavodnim potapenim.

Zavody
,,V race 1971 jsem se zucastnila sveho posledniho mistrovstvi Evropy

v plavani s ploutvemi v bazenu, ktere usporadali Francouzi v Avignonu.

Od te doby jsem se ziicastnovala jiz jen orientacnich vrcholnych zavodu.V

plavani s ploutvemi jsem zavodila jiz jen za klub v Ceske Lipe. V race 1972

jsem z mistrovstvi Evropy v holandskem Arnhemu privezla 2 zlate medaile

(z toho jednu ve sjizdeni s Alenou Kalcikovou) a stribrnou za dvojboj a

druhe misto jsme obsadili i v narodech. Bylo to poprve co Rusove, vlastne

tenkrat Soveti, ,,ostrouhali" a museli si vyslechnout hymny svych souperu.

Do te doby nikdy nechybeli na prednich medailovych mistech.
Prazske zavodeni v ploutvich ci v orientaci bylo obnoveno v race 1973

zalozenim klubu Aquacentrum. Od roku 1973 do roku 1977 se mistrovstvi

sveta ani Evropy nekonalo, plavaly se jenom srovnavaci zavody licastniku

z tehdejsich socialistickych statu. V race 1977 bylo mistrovstvi Evropy po
trilete pauze opet v holandskem Arnhemu, o rok pozdeji pak v rakouskem

Ossiachu. Od te doby ,,orientari" domu vozili medaile, sice ne vzdy prvni

mista, ale druha nebo treti mista byla. Na mistrovstvi Evropy, ktere se

konalo na Secske prehrade v race 1979, jsem reprezentovala naposledy. Od

te doby jsem plavala jen za klub, to uz ten prazsky. Dues jiz jenom trenuji

a rozhoduji," rika Hana Skruzna. ,,Za sve zavodni obdobi jsem ziskala

desitky medaili z domova i ze zavodu v zahranici. V ramci reprezentace

jsem ziskala 2 zlate, 3 stribrne a 2 bronzove medaile na ruznych mistrov-

stvich Evropy."

Trenerka a rozhodci

Prazske zavodeni v ploutvich ci v orientaci, jak jsem jiz uvedla, bylo

obnoveno v roce 1973 zalozenim potapecskeho klubu Aquacentrum.

V nem se seslo nekolik absolventu plavecke skoly, kteri jiz dale do pla-

veckeho strediska nebyli vybrani. A s temi jsem zacinala svou trentekou

Prvni vlastni a vlastnorucne vyrobene orientacni zanzeni - soustredeni reprezentantu - Orava 1966.

cinnost. Tem jsem zacala predavat sve tezce ziskane zkusenosti. ,,S mladezi

je sice hodne, ale hezke prace, smeje se Hana Skruzna. Je to narocne, a to

nejen na cas. Je treba se stale seznamovat s novymi treninkovymi postupy,

vymyslet, jakym zpusobem Ize napravit chyby ve stylu zavodniku, zabyvat

se stale se zlepsujici technikou, ktera nejen v orientacnim potapeni hraje

velkou roll. A co mne k trenovani privedlo? Ja jsem trenovala vetsinou

sama sebe. A tak jsem nektere chyby musela udelat vicekrat, nez jsem na

to prisla, co udelat jinak.

Jak se dnes stat trenerem? Bud' z byvalych zavodniku, coz by bylo logicke,

dnes se vsak vice angazuji rodice deti, ktere plavou. Ti pak vetsinou odkou-

kavaji, co se kde plave a jak se kde trenuje. Drive byly poradany kurzy tre-

neru do III. tridy v ramci svazu, pro trenery II. tn'dy to pak byly kurzy na

Fakulte telesne vychovy a sportu Univerzity Karlovy. Aby se clovek stal tre-

nerem I. tfidy, na to uz musi studovat minimalne ctyrsemestralni trenersky

kurz na FTVS UK. Protoze i na tyto cinnosti je cim dale mene penez, velka

vetsina treneru opravdu vznika vtazenim rodicu deti do trenovani. Tady
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Zamerovdni zavodmch tratfse od sedmdesatych let nezmenilo.
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Pise se rok 1970 - krdtke ploutve a no zadech Idhev 12 litru - to byla drina.

bych chtela zminit, ze ne vse bylo drive zcela spatne - napr. ve strediscich

vrcholoveho sportu bylo financni zajisteni jak treneru, bazenu a v nepo-

sledni rade i zavodniku. Ziskat dues sponzorske prostredky alespon na bazen

stoji vsechny, kteri se snazi tyto prostredky zajistit, mnoho lisili - nakonec je

to stejne nejvice na rodicich. A treneri? Alespon ja to delam zdarma, tzv. pro

poteseni. Pritom firma, ktera napriklad vyrabi sportovni potreby pro tenis,

ci jiny sport, samozrejme sponzoruje sve sportovce ci trenery. Bohuzel, to u

potapeni neplati. Jeste vice me vsak mrzi zvlastni pristup: kdyz jsme chteli

pozadat o grant proto, aby mladez misto ,,fetu" mohla sportovat. Se zlou

jsme se potazali, protoze nam bylo vysvetleno, ze sport mladeze nepatri do

protidrogove prevence. Ale k tomu neni co dodat.

A jak se mladi k plavani s ploutvemi dostanou? Vetsinou dues ty nejmen-

si privedou rodice nebo kamaradi, a kdyz je to chyti a jeste k tomu se

sejde dobra parts priblizne stejne starych deti, tak to spolu tahnou az do

,,dospelackeho" veku. Proste se zapali pro vec. A kolem 15 let Jim mnohdy

prestane stacit plavat jenom tam a zpatky, zkratka pocitat kachlicky, zacnou

4 www.nova-vodni-revue.cz

premyslet, zda by nebylo neco zabavnejsiho a mnohdy i narocnejsiho na

,,hlavu". Od toho uz je jen krucek k orientacnimu potapeni. V orientaci

se smi zavodit az od 15 let a juniorsky vek je do 21, coz zrovna neni nijak

moc casu na rust do lirovne svetove spicky. Donedavna mladi zavodili jen

s dospelymi. Bylo to do urcite miry demotivujicf, protoze trva 3-5 let, nez

se ,,orientar" zacleni svymi vykony mezi dospele zavodniky. Proto je velmi

dobre, ze i na mezinarodm urovni jsou jiz organizovany vrcholne zavody

junioru . Musim rici, ze nasim juniorum se na techto zavodech dan. Letos

ziskali junior; 6 medaili na MEJ v Liberci a dokonce 2 juniorky (Tylova a
Vilimova) ziskali ve sjizdeni na ME seniorek zlatou medali.

Na kazdych zavodech jsou k videni: muzi a zeny, casto v bilem a

se jmenovkami, postavaji a pochazeji, dulezite nahlizeji do desek, jeste

duleziteji se radi... Byva na ne pekne podivani, to ano, a leckdo jim muze

jejich dulezitost i zavidet. Bez rozhodcich zkratka neni zavodu. Ani tech

potapecskych. Kdo dues dela rozhodci?
Pokud vezmeme napriklad orientaci, tak je to stale stejna parta lidi, ktera

Od poloviny sedmdesdtych let sejiz ytlaci" lahev se vzduchem pred sebou (nahore). Vybaveni nasich dnesnfch zavodniku (dole).

se i-ada sejde pospolu, protoze je to jedine, co je v chapani ostatnich lidi,

proc to delaji a co je u rozhodovani drzi. Napriklad na Mistrovstvi Evropy
v Liberci v roce 2010 si vsichni museli vzit dovolenou, protoze na refun-

daci nejsou vubec penize a stejne by je zamestnavatele neuvolnili. Penize

bohuzel nejsou ani na poradani skoleni novych ci doskolovani stavajicich

rozhodcich na vyssi tridy (to je ale stejne, jako jsem se zmfnila u treneru)
i jako rozhodci dnes zaci'naji rodice, kteri maji mezi zavodniky sve ,,rato-

lesti . Postupne ziskavaji zkusenosti na malych zavodech, pozdeji absolvuji

kurz rozhodcich III. tridy. Jenze pravidla zavodu hovori ph'snou, nekom-

promisni reci, kvalifikace rozhodcich je presne stanovena pro nektere funk-

ce na zavodech. I tady se projevuje ten nedostatek financi k poradani kurzu

pro rozhodci vyssich trid, a tak zejmena pri poradani mezinarodnich akci

casto organizator resi rebus, kde rozhodci na tyto funkce sehnat.

Poradam zavodu je vubec kapitola sama pro sebe. Nektery klub, ktery

chce usporadat nejake mistrovstvi, se nabidne za organizatora. Ale stava se,

ze vypise tak velke startovne, ze je pro mnohe kluby a zavodniky neiinosne.

Z tech, kteri by mohli prijet, kterf na to maji vykonove, jich pak prijede
jenom mala cast. Pak zamer klubu vydelat na zavodech se obrati jak proti

teto myslence, protoze klub nevydela, tak proti urovni zavodu, nebot' tam

chybi mnohdy i dobri zavodnici. Jak z toho? Maji kluby vydelavat na

zavodech? Pritom penize chybi, to vime vsichni. A situace se spis zhorsuje.

Nastesti se vzdy najde nekdo, resp. nektery klub, komu se penize podari

sehnat, a pritom startovne da jen ve vysi nutnych nakladu a ziskane spon-

zorske dary venuje ve prospech zavodu. Tem sklanim hlubokou poldonu.

,,Proc to dal delam?" zamysli se Hanka nad mou posledni otazkou. Kdyz

vidi ten zajem a nadseni mladych, ktere sport chytne a drzi, tak ji to neda,

a jak h'ka: ,,Prece je v torn nenecham!" ,,A jestli tu karu po nas nekdo

dal potahne? Moc tomu neverim, ale snad se nekdo najde, rika trochu

smutne. ,,A to nejsem pesimistka, ale realistka, dodava.

S Hanou Skruznou rozmlouval Jan Eisenmann

Fotografie autor a archiv H.S.
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